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233733 ‐ آیا برای کفارۀ سوگند جایز است که برای بینوایان از رستوران غذا بخرد؟

سوال

آیا جایز است که از رستوران غذای آماده بخرم و به عنوان کفارۀ سوگند بدهم یا مانند زکات فطر باید کیسۀ برنج بدهم؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اله تعال دربارۀ کفارۀ سوگند مفرماید:

لا يواخذُكم اله بِاللَّغْوِ ف ايمانم ولَن يواخذُكم بِما عقَّدْتُم الايمانَ فَفَّارتُه اطْعام عشَرة مساكين من اوسط ما تُطْعمونَ

اهليم او كسوتُهم او تَحرِير رقَبة فَمن لَم يجِدْ فَصيام ثَلاثَة ايام ذَلكَ كفَّارةُ ايمانم اذَا حلَفْتُم  [سورۀ مائده: ۸۹]

(اله شما را به سوگندهای بیهودهتان مواخذه نمکند ول به سوگندهای که [از روی اراده] مخورید [و مشنید] شما را

مواخذه مکند و کفارهاش خوراک دادن به ده بینواست از غذاهای متوسط که به کسان خود مخورانید یا پوشانیدن آنان

نیابد [باید] سه روز روزه شود. این است کفارۀ قسمهای شما وقت [از این سه را هیچ ی] که یا آزاد کردن بردهای و کس

که سوگند خوردید).

پس واجب انتخاب ی از این سه است: «غذا دادن، لباس دادن، یا آزادی برده»، و اگر مسلمان ی از این سه را انتخاب

کند کفارهاش ادا شده و اگر هیچی از این سه را نتوانست به روزه منتقل مشود.

قبلا این موارد را به شل مفصل در پاسخ به پرسش شمارۀ (45676 ) بیان کردهایم.

و اگر مسلمان غذا دادن را برگزید متواند ی از این روشها را انتخاب کند:

یا آنه به بینوایان غذای نپخته بدهد (مثلا کیسۀ برنج) یا به آنان غذای پخته بدهد، یا آنه در خانهاش غذا بپزد و ده بینوا را به

آن دعوت کند، که همۀ اینها جایز و کاف است و علما به آن تصریح کردهاند.

ابن قیم ـ رحمه اله ـ مگوید: «آنچه قرآن و سنت بر آن دلالت دارند این است که واجب در کفارهها و نفقات، غذا دادن

است نه تملی آن (یعن: غذا دادن به بینوا کاف است و شرط نیست که غذا به او داده شود و در تمل او درآید، یعن اگر

به غذا دعوت شود جایز است».

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/233733/%D8%A7%DB%8C%D8%A7-%D8%A8%D8%B1%D8%A7%DB%8C-%DA%A9%D9%81%D8%A7%D8%B1%D9%87-%D8%B3%D9%88%DA%AF%D9%86%D8%AF-%D8%AC%D8%A7%DB%8C%D8%B2-%D8%A7%D8%B3%D8%AA-%DA%A9%D9%87-%D8%A8%D8%B1%D8%A7%DB%8C-%D8%A8%DB%8C%D9%86%D9%88%D8%A7%DB%8C%D8%A7%D9%86-%D8%A7%D8%B2-%D8%B1%D8%B3%D8%AA%D9%88%D8%B1%D8%A7%D9%86-%D8%BA%D8%B0%D8%A7-%D8%A8%D8%AE%D8%B1%D8%AF
https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/45676
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او مگوید: و این همان چیزی است که از صحابه رض اله عنهم ثابت است.

سپس این کار را از عل و ابن مسعود و ابن عمر و ابوموس اشعری رض اله عنهم ذکر مکند…

وی سپس مگوید: و این مذهب اهل مدینه و اهل عراق و مذهب احمد در ی از دو روایت از اوست… و او سبحانه و

تعال از نام طعام ـ که نام خوراک است ـ به اطعام (خوراندن) که مصدر صریح است عدول نموده و این نص بر این است

و هر عرف شان درنیاورد کاری را که به آن امر شده انجام داده و در هر زبانکه اگر به بینوایان غذا دهد و آن را به تمل

صحیح است که گفته شود به آنان خورانده است». (زاد المعاد: ۵/ ۴۴۱ ‐ ۴۴۵).

علمای کمیسیون دائم مگویند:

«برای این کار [یعن برای کفارۀ سوگند] کاف است که به ده بینوا ناهار یا شام بده یا به هر ی از آنان نیم صاع گندم یا

.«شود بدهاستفاده م [ی اصل] ر موادی که عادتا به عنوان غذابرنج یا دی

کمیسیون دائم پژوهشهای علم و فتوا

شیخ عبداله بن قعود، شیخ عبداله بن غدیان، شیخ عبدالرزاق عفیف، شیخ عبدالعزیز بن عبداله بن باز.

(فتاوی اللجنة الدائمة: ۱۰/ ۲۳).

همچنین از آنان دربارۀ کفارۀ سوگند پرسیده شد که آیا واجب است غذای پخته شدۀ آماده داده شود یا غذای خش ماند

برنج و گندم نیز جایز است؟

آنان چنین پاسخ دادند: «هر دو جایز و کاف است، پس اگر غذای پخت و ده فقیر را دعوت کرد یا پنج صاع [غذای نپختۀ

خش] داد، برای هر فقیر نیم صاع، جایز است».

کمیسیون دائم پژوهشهای علم و فتوا

شیخ عبداله بن قعود، شیخ عبداله بن غدیان، شیخ عبدالرزاق عفیف، شیخ عبدالعزیز بن عبداله بن باز.

(فتاوی اللجنة الدائمة: ۱۴/ ۲۳).

از آنان دربارۀ شخص پرسیده شد که کفارۀ سوگند دارد و به صاحب ی رستوران پنجاه ریال داده تا به ده بینوا غذا دهد،

چون صاحب رستوران گفته بود که غذا دادن به هر شخص پنج ریال هزینه دارد.
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آنان چنین پاسخ دادند:

«کفاره یعن: غذا دادن به ده بینوا، برای هر بینوا نیم صاع از غذا به مقدار ی کیلو و نیم، یا لباس دادن به ده بینوا برای هر

بینوا ی لباس (که همۀ بدن را بپوشاند) یا آزاد کردن ی بردۀ مؤمن، پس اگر هیچ ی از این سه را نتوانست سه روز روزه

مشود.

و اگر صاحب آن رستوران و شخص که کفارۀ سوگند دارد آنچه بر عهدهشان بوده را انجام داده باشند و به ده بینوا غذا

داده باشند این برایش کاف است والحمدله».

کمیسیون دائم پژوهشهای علم و فتوا

شیخ بر ابوزید، شیخ عبدالعزیز آل شیخ، شیخ صالح الفوزان، شیخ عبداله بن غدیان، شیخ عبدالعزیز بن عبداله بن باز.

(فتاوی اللجنة الدائمة: ۱۲۱/ ۲۳).

بنابراین شما که از رستوران غذا خریدهاید و به ده بینوا دادهاید، این به عنوان کفارۀ سوگند برای شما کفایت مکند.

واله اعلم.


